

مستخلص الرسالة

عنوان الرسالة: معارضة شيخ الإسلام ابن تيمية لأدلة المخالفين في باب الإمامة.

الطالب: بلغيث بن أحمد بن عبد الله الغانمي.

المشرف: أ.د. ياسر بن عبدالرحمن بن عبدالقادر الأحمدي.

تهدف هذه الدراسة إلى إبراز جهود شيخ الإسلام ابن تيمية في نقده لأدلة المخالفين ومعارضتها، قسمها الباحث إلى تمهيد وأربعة فصول وخاتمة. **التمهيد:** تحدث فيه عن التعريف بشيخ الإسلام ابن تيمية رحمه الله، والمعارضة: مفهومها وأنواعها، والتعريف بالإمامة ومذهب أهل السنة والجماعة فيها والمخالفون لهم. **الفصل الأول:** معارضة شيخ الإسلام ابن تيمية لأدلة المخالفين في وجوب الإمامة، وفيه تحدث عن معارضة شيخ الإسلام ابن تيمية لأقوال المخالفين في وجوب الإمامة بلا دليل، ومعارضته لأدلتهم النقلية والعقلية في وجوب الإمامة. **الفصل الثاني:** معارضة شيخ الإسلام ابن تيمية لأدلة المخالفين في النص على الإمامة، تحدث فيه عن بيان مذهب أهل السنة والجماعة ومخالفهم في النص على الإمامة وطرق ثبوتها، ومعارضته لأدلتهم النقلية والعقلية في النص على الأئمة. **الفصل الثالث:** معارضة شيخ الإسلام ابن تيمية لأدلة المخالفين في عصمة الأنبياء والأئمة، تحدث فيه عن التعريف بالعصمة عند أهل السنة ومخالفهم، ومعارضة شيخ الإسلام ابن تيمية لأقوال المخالفين في عصمة الأنبياء والمرسلين، ومعارضته لأقوال المخالفين في عصمة الأئمة بلا دليل، ومعارضته لأدلتهم النقلية والعقلية في عصمة الأئمة. **الفصل الرابع:** معارضة شيخ الإسلام ابن تيمية لأدلة المخالفين في إمامة الخلفاء الراشدين، تحدث فيه عن أقوال أهل السنة ومخالفهم في إمامة الخلفاء الراشدين، ومعارضة شيخ الإسلام ابن تيمية لأقوال المخالفين فيها، وقد توصل الباحث إلى عدد من النتائج، من أهمها:

- أن الإمامة عند الشيعة ركن أساس يبنى عليه الدخول في الإسلام، والخروج منه.
 - موافقة شيخ الإسلام ابن تيمية لمنهج أهل السنة والجماعة في معارضة أدلة المخالفين بعلم وعدل وحسن بيان.
 - تأثر المخالفين لأهل السنة في الإمامة بتصورات وبدع المخالفين في الديانات السابقة.
- ومن خلال ما سبق يوصي الباحث بما يلي:
- ١- دراسة معارضة أدلة المخالفين لأهل السنة في المسائل المتعلقة بالصحابة - رضي الله عنهم.
 - ٢- جمع شبهات المخالفين في شتى فروع الشريعة وعمل دراسات علمية لها.

Abstract

Title: opposition of Sheikh Al-Islam Ibn Taymiyah to the evidence of violators in the chapter on the Imamate

the student: Bulgaith bin Ahmed bin Abdullah Alganmi

The supervisor: Professor Dr. Yasser bin Abdulrahman bin Abdul Qadir Al-Ahmadi

This study aims to highlight the efforts of Sheikh Al-Islam Ibn Taymiyyah in his criticism and opposition to the evidence of the violators. The researcher divided them into an introduction, four chapters, and a conclusion, the preface, in which he spoke about the definition of Sheikh al-Islam Ibn Taymiyyah, may God have mercy on him, and the concept and types of opposition, and the definition of the Imamate and the doctrine of the Sunnis and the community in it And those who contradict them, the first chapter: Sheikh al-Islam Ibn Taymiyyah's opposition to the evidence of the violators in the necessity of the imamate, and in it he talked about the opposition of Sheikh al-Islam Ibn Taymiyyah to the statements of the violators in the necessity of the imamate without evidence, and his opposition to their narrative and mental evidence in the necessity of the imamate, Chapter Two: The opposition of Sheikh al-Islam Ibn Taymiyyah For the evidence of the violators in the text on the imamate, in it he talked about the statement of the doctrine of the Sunnis and the Jamaa and their opponents in the text on the imamate and the methods of proving it, and his opposition to their transitional and mental evidence in the text on the imams, Chapter Three: Sheikh al-Islam Ibn Taymiyyah's opposition to the evidence of the violators in the infallibility of the Prophets and Imams, in which he spoke about Defining infallibility among the Sunnis and their opponents, and Sheikh al-Islam Ibn Taymiyyah's opposition to the sayings of the violators regarding the infallibility of the prophets and messengers, and his opposition to the statements of the violators regarding the infallibility of the imams without evidence, and his opposition to his evidence Al-Naqiliyah and Al-Mukliyah in the Infallibility of the Imams, Chapter Four: Sheikh al-Islam Ibn Taymiyyah's opposition to the evidence of the violators in the Imamate of the Rightly Guided Caliphs, in which he talked about the sayings of the Sunnis and their opponents in the Imamate of the Rightly Guided Caliphs, and Sheikh al-Islam Ibn Taymiyyah's opposition to the sayings of those who disagreed with it, and the researcher reached a number of results , one of the importants:

-That the Imamate, according to the Shiites, is a fundamental pillar upon which to enter and exit Islam.

-Shaykh al-Islam Ibn Taymiyyah agreed with the approach of Ahl al-Sunnah wal-Jama'a in opposing the evidence of the violators with knowledge, fairness and good explanation

The disobedience of the Sunnis in the imamate was affected by the perceptions and innovations of those who violated the previous religions.

From the above, the researcher recommends the following:

1 -Examining the opposition to the evidence of the violators of the Sunnis in matters related to the Companions - may God be pleased with them.

2 -Collecting suspicions of violators in the various branches of Sharia and conducting scientific studies for them